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Projev rektora k Akademickému dni Slezské univerzity  

 

Milé kolegyně, milí kolegové, milé studentky, milí studen5, vážení hosté,  

vítám vás u příležitos5 Akademického dne Slezské univerzity. Budu rád, pokud si z tohoto 
krásného, ale dnes také chladného místa, odnesete víc než několik oficiálních informací a 
nechtěnou rýmu. 

Letošní rok nebyl pro naši univerzitu ani pro naše sídelní města, Opavu a Karvinou, jednoduchý. 
Povodně nám ukázaly, že voda umí mnohé věci zatopit, jiné ale v těžkých časech vyplavou na 
povrch, například soudržnost a schopnost vzájemné pomoci. Rád bych vám, vážení kolegové a 
milí studen5, z celého srdce poděkoval za sílu, odolnost a lidskost, kterou jste prokázali v 
momentech, kdy to bylo nejvíce potřeba. Vaše jednání dokázalo, že naše univerzita není jen 
soubor budov a učeben, ale především společenství lidí, kteří drží při sobě a tvoří pevný základ 
naší akademické komunity. 

Dnešní Akademický den je výjimečný i z dalšího důvodu: slavíme inauguraci děkanky Fakulty 
veřejných poli5k. Dovolte mi, abych paní děkance i jejímu týmu popřál mnoho inspirace a 
úspěchů v jejich další práci. Vážená paní děkanko, přijměte mé poděkování za Vaši schopnost 
budovat pevné mezilidské vztahy a za Vaše odhodlání posouvat věci k lepšímu. 

Nyní bych rád obrá5l pozornost k našim letošním úspěchům:  

Na prvním místě bych zmínil projekt CEPIS. Tento název možná evokuje představu 
superpočítače nebo tajného studentského klubu, avšak ve skutečnos5 se jedná o připravované 
Centrum na podporu podnikání, profesních a mezinárodních studií v Karviné, které právě 
postoupilo do realizační fáze. Tento projekt představuje historický milník pro Slezskou 
univerzitu – poprvé budujeme zcela novou budovu, takříkajíc na zelené louce. Čeká nás 
inves5ce, jejíž rozsah může být ohromující, avšak téměř 800 milionů korun nebude využito na 
stavbu sochy rektora v nadživotní velikos5, ale k vytvoření moderního prostoru pro inova5vní 
a kvalitní výuku. 

Podobně i v Opavě připravujeme rozšíření prostor pro výuku a odpočinek. Investujeme desítky 
milionů korun do vybudování dalšího patra objektu na Hradecké ulici a do modernizace areálu 
na Bezručově náměs_. Za těmito kroky stojí jasná vize: vytvořit funkční a inspira5vní prostředí, 
které bude podnětné nejen pro výuku, ale také pro každodenní pracovní i studentský život. 

Slezská univerzita je ak5vně zapojena do evropského univerzitního projektu STARS EU, který 
se stal plabormou pro spolupráci a inspiraci. Tento projekt otevírá možnos5 od krátkodobých 
mezinárodních kurzů přes přípravu společných studijních programů až po účast na pres5žních 
výzkumných projektech Horizon Europe. Do ak5vit evropské univerzity se můžete zapojit i vy a 
získat nové podněty a zkušenos5.  
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Během mé nedávné návštěvy naší partnerské univerzity Hanze v Nizozemí mě hluboce zaujalo, 
jak systema5cky a promyšleně dokáží propojit výuku, výzkum a praxi. Tento inspira5vní přístup 
mě mo5vuje hledat spolu s vámi vlastní, jedinečnou cestu, jak na Slezské univerzitě posouvat 
vzdělávání na vyšší úroveň a dávat mu ještě větší smysl. 

Můj rektorský program již dříve nas_nil záměr zapojit do dění na univerzitě širší okruh lidí. Co 
si pod _m představit v praxi? Jedním z příkladů jsou pracovní skupiny se zaměřením na 
digitalizaci, umělou inteligenci či udržitelnost.  

Nabízejí vám příležitost k dalšímu vzdělávání, ak5vnímu zapojení a společnému přemýšlení o 
budoucnos5. 

Informace o těchto ak5vitách najdete na našem klíčovém kanálu interní komunikace – novém 
intranetu, který jsme spus5li letos v září.  

Vám všem – zaměstnancům, studentům, členům senátů, účastníkům pracovních skupin i 
neformálním hybatelům univerzitního života – patří mé upřímné poděkování za váš čas, energii 
a nasazení, které do práce pro univerzitu vkládáte.  

Co nás společně čeká příš_ rok?  

V nadcházejícím období budeme pracovat na revizi strategického záměru univerzity. Může to 
znít téměř jako učebnicový příklad z oblas5 managementu nebo jako úkol určený výhradně pro 
vedení univerzity. Ve skutečnos5 je to však něco mnohem hlubšího. Naším cílem není vytvářet 
strategii, která bude „něčí“, ale strategii, která bude „naše“.  

K tomu jsou nezbytné dvě klíčové věci: otevřený dialog a transformační témata, která nás 
budou spojovat a posouvat vpřed.  

Prvním z klíčových témat je vytvoření vzdělávacího konceptu Slezské univerzity. Co si pod _m 
představit? Jde o hledání odpovědí na tři základní otázky: co děláme, jak to děláme a – to 
nejdůležitější – proč to děláme. Na naší univerzitě realizujeme mnoho skvělých ak5vit: 
spolupracujeme s praxí, podporujeme inovace ve výuce, zapojujeme studenty do výzkumu, 
rozvíjíme týmové učení, podporujeme podnikání a zavádíme mikrocer5fikáty. Je na čase 
zaměřit se na to, jak tyto osvědčené přístupy uchopit systema5cky a efek5vně, aby z našich 
silných stránek mohli těžit studen5 všech součás_. 

Univerzita není jen místem, kde se udělují akademické 5tuly. Je především prostorem k 
objevování toho, kým jsme, a jak můžeme přispět světu kolem nás. Byl bych rád, abyste všichni 
– zaměstnanci i studen5 – měli možnost rozvíjet nejen své odborné znalos?, ale i osobnostní 
dovednos? a dokázali objevovat a rozvíjet svůj jedinečný potenciál. Osobní růst a rozvoj 
lidského potenciálu proto považuji za druhé klíčové téma transformace naší univerzity. 

Jak všichni jistě cí_me, problémy dnešní doby jsou natolik komplexní, že je žádná disciplína 
nedokáže plně pochopit, natož vyřešit. Tře_m zásadním tématem transformace univerzity je 
proto propojování různorodých oborů a budování mostů mezi našimi součástmi. Tento 
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přístup již u nás nachází konkrétní uplatnění – například v podobě týmů, které zahrnují 
výzkumníky z více součás_. I já se podílím na přípravě projektu, do kterého jsou zapojeni 
odborníci ze tří našich fakult.  

Dalším příkladem takového propojení je finský rozvojový program Team Mastery, kterého se 
účastní 20 našich akademiků z různých součás_ naší univerzity. Tento program se zaměřuje na 
rozvoj týmové spolupráce a společného učení. Pojďme podobné ak5vity nejen podporovat, ale 
také systema5cky rozšiřovat napříč celou univerzitou.  

Možná se nebudete ztotožňovat se všemi mými tématy nebo vizemi. 

Výborně! 

Pojďme o tom diskutovat, protože bez otevřené debaty se nemůžeme posouvat dál. Pokud 
bych si mohl ke konci tohoto roku přát jedinou věc, bylo by to, aby se do této transformace 
zapojil každý z vás. 

V novém roce budeme diskutovat i o dalších tématech, ať už se jedná o podporu výzkumu, 
propojení s praxí, finanční řízení či hledání nových zdrojů financování. Tato práce je možná 
spojena se zvýšenou administra5vou, já si však této často nenápadné, ale náročné a zásadní 
práce velmi vážím.  

Na závěr mi dovolte citát, který mě nedávno oslovil: „Když vane vítr změn, někteří staví zdi, 
za_mco jiní staví větrné mlýny.“ My na Slezské univerzitě nechceme stavět zdi, ale mlýny, které 
promění vítr změn v energii pro náš další rozvoj. K tomu však potřebujeme každého z vás. Každý 
nápad, každý hlas a touha něco zlepšit mají svou nezastupitelnou hodnotu. 

Věřím, že se díky našemu potenciálu můžeme stát skutečnou hybnou silou našeho regionu. 
Děkuji vám za vaši práci, za to, že jste součás_ naší univerzity, a těším se na to, co společně 
dokážeme. 

Přeji vám klidné a radostné Vánoce a ať je nadcházející rok pro nás profesně i lidsky naplňující.  

 

doc. Mgr. Tomáš Gongol, Ph.D. 

rektor Slezské univerzity v Opavě  

 


